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  شرایط فروش های فوق العاده 
در شب عید اعلام شد

معاون بازرسی و نظارت بر خدمات سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان طی 
نامه ای خطاب به رئیس اتاق اصناف ایران، خواستار 
نظارت ویژه بر فعالیت واحدهای صنفی برگزار کننده 
فروش فوق العاده و حراج در هفته های پایانی سال 
شد و تاکید کرد که هر واحد صنفی که قصد فروش 
فوق العاده و حراج برای کالاهای خود را دارد باید 
لیست کالاها به همراه قیمت آنها و همچنین میزان 
تخفیف و مدت زمان مورد نظر را به اتحادیه صنفی 
مربوطه ارائه کند. به گزارش ایسنا، تقوی شوازی، 
معاون بازرسی و نظارت بر خدمات سازمان حمایت، 
در این نامه با اشاره به افزایش تقاضا برای برخی 
کالاها و خدمات طی هفته های پایانی سال، گفته 
که در این ایام برخی از واحدهای صنفی برای جلب 
مشتری و عرضه و فروش بیشتر کالا، اقدام به فروش 
فوق العاده و حراج می کنند این در حالی است که در 
برخی موارد، این اقدام بدون اخذ مجوزهای لازم 
از اتحادیه صنف مربوطه صورت می گیرد و زمینه 
اجحاف به مصرف کنندگان را فراهم می آورد. او 
همچنین با اشاره به مفاد آیین نامه اجرایی ماده ۸۴ 
قانون نظام صنفی، تاکید کرده که برای جلوگیری 
از تضییع حقوق مصرف کنندگان، ضرورت دارد 
با هماهنگی ادارات کل صنعت، معدن و تجارت 
استان ها، نظارت بر فعالیت واحدهای صنفی شرکت 
کننده در جشنواره فروش فوق العاده و حراج در 
دستور کار اتاق های اصناف سراسر کشور قرار گیرد 
و ضمن کنترل فاکتورهای فروش، از تخلفات ناشی 
از حراج و فروش فوق العاده غیرقانونی در واحدای 
صنفی جلوگیری و نتیجه اقدامات به این سازمان 
منعکس شود. این مقام مسئول در پایان نامه تاکید 
کرده که هر واحد صنفی که قصد فروش فوق العاده 
و حراج برای کالاهای خود را دارد باید لیست کالاها 
به همراه قیمت آنها و همچنین میزان تخفیف و مدت 
زمان مورد نظر را به اتحادیه صنفی مربوطه ارائه 
کند تا بررسی شود و در صورت تایید مجوز فروش 

فوق العاده برای واحد صنفی صادر شود. 

وضعیت بازار مسکن چگونه شد؟
در این گزارش بازار مسکن در چهار منطقه  غربی 
تهران را مورد بررسی قرار داده ایم که نشان می دهد 
دی ماه امسال ۲۸ درصد معاملات در این محدوده 
انجام شده است که در دی ماه ۱۴۰۱ متوسط 
قیمت هر متر خانه در تهران بر اساس میانگین 
حسابی ۵۲. ۷ میلیون تومان و طبق میانگین وزنی 
۵۴. ۹ میلیون تومان اعلام شده است و مرکز آمار 
اعلام کرد که تورم ماهیانه مسکن در تهران ۹. ۸ 
درصد و تورم نقطه به نقطه ۶۶ درصد بود. همچنین 
دی ماه امسال ۱۲ هزار و ۱۳۹ آپارتمان مسکونی در 
تهران خرید و فروش شد که از افزایش ۳. ۱ درصد 
در مقایسه با ماه قبل حکایت دارد. با توجه به تجربه 
بازار در سال های اخیر این تعداد خرید و فروش، 
رونق نسبی بازار را نشان می دهد. با این حال عمده 
معاملات از نوع سرمایه گذاری و به منظور حفظ 
ارزش پول انجام می شود. آمارها نشان می دهد 
خرید و فروش مسکن در شمال غرب و غرب تهران 
نسبت به دیگر مناطق بهتر است. دی ماه امسال 
در منطقه ۵ تعداد ۱۸۳۹ معامله آپارتمان انجام 
شد که با ۱۵ درصد از کل معاملات رتبه اول را از 
این نظر در بین مناطق ۲۲ گانه شهر تهران به خود 
اختصاص داد. منطقه ۲ نیز با ۱۱۵۱ فقره جایگاه 
دوم را از آن خود کرد. پس از آن منطقه ۱۰ در 
جنوب غربی تهران با ۱۰۵۸ معامله در رتبه سوم 
قرار گرفت. در منطقه ۴ در شرق تهران نیز ۹۳۵ 
قرارداد خرید و فروش انجام شد که جایگاه چهارم 
را از نظر فراوانی تعداد معاملات به خود اختصاص 
داد. مناطق ۲، ۵، ۲۲ و ۲۱ در امتداد شمال غربی تا 
غرب تهران قرار دارند. در حال حاضر متوسط قیمت 
مسکن در منطقه ۲ معادل ۸۳ میلیون و ۶۴۴ هزار 
تومان در هر متر مربع است. در منطقه ۵ نرخ هر 
متر خانه به ۶۶ میلیون و ۴۸۰ هزار تومان رسیده 
و میانگین قیمت مسکن در منطقه ۲۲ که البته 
با ۲۳۶ فقره معامله جزو مناطق پرتقاضا محسوب 
نمی شود متری ۵۱ میلیون و ۲۵۶ هزار تومان 
است. در منطقه ۲۱ نیز با ۱۸۶ فقره قرارداد خرید 
و فروش نرخ ها به ۴۳ میلیون و ۲۶۳ هزار تومان در 
هر متر مربع رسید. به طور کلی ۲۸ درصد معاملات 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران در دی ماه ۱۴۰۱ 
در چهار منطقه  واقع در غرب تهران شامل ۵، ۲، ۲۱ 
و ۲۲ انجام شده است. به گزارش ایسنا،  تورم نقطه 
به نقطه بازار مسکن شهر تهران در دی ماه ۱۴۰۱ 
در شرایطی به ۶۶ درصد رسید که ۱۵ درصد بالاتر از 
تورم نقطه به نقطه کالاها بود و به نظر می رسد طبق 
روال معمول با نزدیک شدن به ماه های پایانی سال، 
بخشی از سرمایه ها به سمت بازار مسکن سوق پیدا 
کرده است که در این ماه منطقه یک با متوسط وزنی 
قیمت ۱۱۱ میلیون و ۸۶۲ هزار تومان بیش ترین و 
منطقه ۱۸ با متوسط وزنی قیمت ۲۷ میلیون و ۸۸۴ 
هزار تومان کمترین قیمت را در بین مناطق ۲۲ گانه 

شهر تهران داشته اند. 

عرضه لبنیات با تخفیف ۵ تا ۲۰ 
درصدی در میادین میوه و تره بار

عضو هیات مدیره انجمن صنایع فرآورده های 
لبنی از عرضه محصولات لبنی با تخفیف ۵ تا 
۲۰درصد در میادین میوه و تره بار در تهران خبر 
داد و گفت: با همکاری سازمان میادین میوه و تره بار، 
عرضه محصولات لبنی با تخفیف آغاز شده است که 
امیدواریم در روزهای پایانی سال و آغاز ماه مبارک 
رمضان بتوانیم با کاهش قابل توجه قیمت ها از 
طریق حذف واسطه ها و عرضه مستقیم کالا برای 
مشتریان کمکی در جهت ثبات قیمت ها داشته 

باشیم. 

اخبارکوتاه

   خبر خوش وزیر اقتصاد 
به دانش بنیان ها

وزیر اقتصاد اظهار داشت: ۷۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان پرداخت خواهد 
شد که این رقم تسهیلات تا پایان اسفندماه به ۴۰ 
هزار میلیارد تومان می رسد. سید احسان خاندوزی 
در مراسم انعقاد قرارداد اعطای تسهیلات تبصره ۱۶ 
قانون بودجه بین بانک ملی و صندوق های پژوهش و 
فناوری با بیان اینکه اقداماتی در تامین مالی شرکت های 
دانش بنیان انجام شده که ثمره و میوه آن را در سال 
۱۴۰۲ خواهیم دید، اظهار داشت: اولین نهاد در بحث 
حمایت از شرکت های دانش بنیان موضوع ضمانت 
است و باید بسیار بیش از این چیزی که انجام شده 
نسبت به فراهم کردن ضمانت نامه برای شرکت های 
دانش بنیان اقدام کنیم چراکه نقش ضمانت مهم تر از 
تسهیلات دهی است و نهاد و موضوع بعدی در تامین 
منابع مالی و تسهیلات دهی؛ اعتبارسنجی شرکت های 
دانش بنیان است که اگر در سال آینده اعتبار سنجی 
شرکت های دانش بنیان انجام شود ریلی برای حرکت 
بلندمدت شرکت ها خواهد بود. وزیر اقتصاد با اشاره به 
ارزش قرارداد گفت: ۷۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به 
شرکت های دانش بنیان پرداخت خواهد شد که این رقم 
تسهیلات تا پایان اسفندماه به ۴۰ هزار میلیارد تومان 
می رسد. خاندوزی با اشاره به اهمیت تامین وثایق و 
اعتبارسنجی شرکت های دانش بنیان ادامه داد: با توجه 
به اجرای این دو موضوع تامین وثایق و اعتبارسنجی 
بانک ها، براساس برنامه قانون بودجه باید برای تامین 
مالی شرکت های دانش بنیان سر خط بیایند. او با بیان 
اینکه سال آینده باید چند اقدام برای توسعه شرکت های 
دانش بنیان انجام شود که پیش نویس آن تصویب و 
اجرا خواهد شد، گفت: باید بیش از وضعیت موجود، در 
زمینه ضمانت صندوق های دانش بنیان فعالیت کنیم 
همچنین در ادامه این مراسم علی وحدت، رئیس هیات 
عامل صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری با 
اشاره به ضرورت تامین مالی شرکت های دانش بنیان 
اظهار داشت: به دنبال این هستیم که برای تامین مالی 
شرکت های دانش بنیان علاوه بر ظرفیت بانک ها بتوانیم 
از ظرفیت تامین مالی بازار سرمایه هم استفاده کنیم. وی 
ادامه داد: تا به امروز از سوی بانک ها بیش از ۱۵ همت 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان داده شده که حتی 
یک مورد از تسهیلات هم معوقات نداشته است. رئیس 
هیات عامل صندوق نوآوری ریاست جمهوری با بیان 
اینکه زیرساخت تسهیلات ۴۰ هزار میلیارد تومانی به 
شرکت های دانش بنیان آماده شده است، شرکت های 
دانش بنیان تا سقف یک میلیارد تومان و صندوق ها 
تا سقف ۲۵ میلیارد تومان می توانند تسهیلات دریافت 
کنند. به گزارش ایلنا، ابوالفضل نجارزاده سرپرست 
بانک ملی ایران با بیان اینکه در سالجاری توانستیم 
۱۰۰ درصد تعهدات را در زمینه تامین مالی شرکت های 
دانش بنیان را انجام دهیم گفت: بانک ملی در راستای 
ادامه فعالیت های سیاست های دولت اقداماتی را درباره 
حمایت از شرکت های دانش بنیان را انجام داده است که 
از جمله این اقدامات ایجاد شعب ملی پلاس بوده است و با 
ایجاد این شعبه دنبال حمایت از شرکت های دانش بنیان 
بوده ایم و بانک ملی در راستای تبصره ۱۶ قانون بودجه 
دیروز تسهیلاتی را پرداخت می کند و با این اتفاق عدالت 
جغرافیایی را با اعطای تسهیلات به ۲۸ صندوق از سراسر 
کشور انجام دادیم.نجارزاده با بیان اینکه از دیگر اقدامات 
بانک ملی در حمایت از دانش بنیان ها این بوده که اخذ 
وثایق را تسهیل کردیم، گفت: در سالجاری توانستیم 
۱۰۰ درصد تعهدات را در این زمینه انجام داده و در سال 

آینده هم نگاهی ویژه به این زمینه خواهیم داشت. 

برنامه پروازی نوروز ۱۴۰۲ ابلاغ شد
معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: درخواست 
شرکت  های هواپیمایی افزایش قیمت بلیت هواپیما است 
اما فعلا افزایشی در قیمت ها اعمال نمی شود و بلیت های 
نوروزی هم با همین قیمت های فعلی به فروش می روند. 
محمد محمدی بخش درباره به فروش رفتن بلیت های 
نوروزی و تعیین تکلیف قیمت بلیت هواپیما اظهار 
داشت: درخواست شرکت  های هواپیمایی افزایش قیمت 
بلیت هواپیما است اما فعلا افزایشی در قیمت ها اعمال 
نمی شود و بلیت های نوروزی هم با همین قیمت های 
فعلی به فروش می روند. رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری با تاکید بر اینکه هر زمانی که ستاد تنظیم بازار 
درباره افزایش قیمت بلیت هواپیما اقدام کند، نسبت به 
تغییر نرخ ها اقدام می کنیم و این تصمیم ستاد تنظیم 
بازار قابلیت اجرا دارد، ادامه داد: فروش بلیت هواپیما 
هم یک قرارداد بین مسافر و شرکت فروشنده بلیت یا 
شرکت هواپیمایی است اگر مسافر پول بلیت نوروزی 
را در زمان خرید به طور کامل پرداخت کند، هر تصمیم 
ستاد تنظیم بازار درباره افزایش قیمت ها مشمول این 
دسته از مسافران و خریداران بلیت نخواهد شد. او تاکید 
کرد: این موضوع مشمول بلیت های رزرو شده، نمی شود 
و اگر بلیت نوروزی رزرو شده باشد در فاصله زمانی رزرو 
تا پرداخت پول ستاد تنظیم بازار با افزایش قیمت بلیت 
موافقت کند، این بلیت های رزرو شده مشمول افزایش 
قیمت ها خواهند شد و بلیت های پرواز نوروز ۱۴۰۲ 
در حال خرید و فروش است و در آمارهای پروازها در 
طول سه ماه گذشته نشان می دهد که کاهش در تعداد 
پروازها نداشته ایم. به گزارش ایلنا، معاون وزیر راه و 
شهرسازی درباره تکمیل ظرفیت فروش بلیت نوروزی 
در برخی از مقاصد مانند کیش اظهار داشت: به طور قطع 
پروازهای ایام نوروز افزایش پیدا خواهد کرد و علاوه بر 
پروازهای برنامه ای، پروازهای فوق العاده برای ایام نوروز 
در نظر گرفته خواهد شد. رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری ادامه داد: برنامه پروازی در ایام نوروز ۱۴۰۲ به 
شرکت های هواپیمایی ابلاغ شده و شرکت ها براساس این 
برنامه در حال آماده سازی ناوگان برای انجام پروازهای 

نوروزی هستند و متناسب با آن برنامه ریزی می کنند.  

روزنـــــه

   آرمان ملی: بحران گاز با قطع گاز صنایع و گام های لرزان در 
بخش خانگی در زمستان امسال رو به پایان است اما آنچه بدیهی 
است ضرورت برنامه ریزی برای کشوری با عنوان دومین دارنده 
ذخایر گازی و سومین تولیدکننده گاز در جهان با وجود منابع 
مشترک غنی با قطر؛ کشوری که حتی وسعت یکی از محله های 
پایتخت ایران را ندارد، است. کارشناسان معتقدند هرچند 
پشت سرگذاشتن بحران گاز در زمستان امسال بدون قطع گاز 
خانگی یک موفقیت است. به گفته کارشناسان سرمایه گذاری، 
انتقال تکنولوژی نوین از ضروریاتی به شمار می آید که در صورت 
فقدان آن سال های بحرانی تری را پیش روی خود خواهیم داشت. 

  سوء مدیریت گازی 
مرتضی بهروزی فر، کارشناس انرژی،  در این خصوص به 
»آرمان ملی« گفت: ایران دارای جایگاه سومین تولید گاز و 
دومین کشور دارای ذخایر گازی در جهان را داراست در حالی 
که دارای منابع گازی فراوانی است اما به دلایل مختلف از جمله 
تحریم امکان بهره برداری از تمام توانایی های خود را ندارد این 
درحالی است که قطر با ۷۷ میلیون تن ظرفیت تولید گاز قصد 
افزایش این میزان به حدود ۱۳۰ میلیون تن را دارد اما ایران 
به دلیل تحریم ها ظرفیت تولید پایین تری را دارد که این امر 
پیامدهای منفی بسیاری را برای ما دنبال خواهد داشت از 
سوی دیگر کاهش ظرفیت برداشت ایران از ذخایر مشترک با 
قطر علاوه بر متضرر شدن ما باعث انتقال سیال منابع نفت و گاز 
مشترک به سمت مقابل یعنی کشور قطر خواهد شد. او ادامه 
داد: سرمایه گذاری و نبود فناوری مناسب از جمله مشکلاتی 
است که با آن مواجه هستیم و به همین دلیل قادر به افزایش 
تولید و بهره گیری از فرصت های پیش آمده مانند جنگ روسیه 
و اوکراین و نیاز اروپا نیستیم. از سوی دیگر امکان استفاده از 
سرمایه گذاری های خارجی را نداریم که در صورت رفع آن شاهد 
انتقال تکنولوژی در صنعت نفت و گاز و درآمدزایی مطلوبی 
حاصل از آن بودیم اما در حال حاضر به دلیل از دست دادن 
فرصت ها امکان جذب سرمایه و فناوری های نوین را از دست داده 
و مصرف داخلی نیز افزایش چشمگیری یافته است. این کارشناس 
انرژی ادامه داد: چنانچه مشکلات مربوط به صنعت گاز مانند رشد 
سرمایه گذاری حل نشود، دامنه این معضل به دیگر بخش های 
انرژی نیز سرایت خواهد کرد و در سال های آینده وضعیتی 

دشوارتر از سالجاری خواهیم داشت. 
  جمع آوری گازهای فلر؛ روزنه امید

او اضافه کرد: اجرای طرح جمع آوری گازهای فلر روزنه امیدی 
برای بهبود ایجاد کرده است، چراکه با جمع آوری گازهای فلر 
در مرحله نخست و ممانعت از سوزاندن گازهای فلر مانع از 

آلودگی های زیست محیطی در کشور ناشی از انتشار مقدار زیاد 
گوگرد متصاعد شده از فرآیند سوخته شدن آن ها در کشورو 
باران های اسیدی متعاقب آن می شویم هرچند تکنولوژی ایران 
در این زمینه قابل مقایسه با دیگر کشورهای پیشرفته نیست اما 
برداشتن گام های در این خصوص امیدوارکننده است، چراکه 
این گاز در واقع همان گازی است که تصفیه و وارد شبکه خطوط 
لوله می شود و اگر اقدامات مفید دیگری همراه با سرمایه گذاری 
و تامین تکنولوژی دراین زمینه صورت گیرد می توانیم به رفع 
مشکلات کشور در حوزه ناترازی گاز امیدوار باشیم. بهروزی فر 
معتقد است: با وجود چالش های فراوان در حوزه گاز اما با قطع گازِ 
خانگی مواجه نشدیم . کشور نیاز به برنامه ریزی در حوزه افزایش 
تولید، بهینه سازی مصرف و اجرای پروژه های ذخیره سازی 
زیرزمینی دارد تا در پیک مصرف مشکل را حل کند بنابراین باید 
این مشکلات را حل کنیم و وقت زیادی هم نداریم زیرا زمستان 

سال بعد حتما سخت تر از امسال خواهد بود. 
  سایه تحریم را از کشور حذف کنیم

او بیان کرد: به نظر می رسد تنها راه و اولین قدم حل مشکل 
برجام و بعد تعامل با دنیاست و باید بتوانیم سایه تحریم را از 
اقتصاد کشور حذف کنیم و تا این مشکلات رفع نشود اتفاق قابل 
ملاحظه ای رخ نخواهد داد که امیدوار باشیم برای سال های بعد 
مشکلات کمتر شود و بتوانیم وارد بازارهای جهانی گاز شویم. 
این کارشناس حوزه انرژی بیان داشت: اکنون حجمی از گاز را به 
عراق و ترکیه صادر می کنیم اما اگر روند تولید و مصرف به شکل 
امروز ادامه داشته باشد مسلما یک واردکننده خواهیم بود اما اگر 
حتی نیاز به واردات داشته و پول نداشته باشیم امکان واردات 
هم نخواهیم داشت بنابراین اگر مسائل مان با دنیا حل نشود و 
نتوانیم نفت را بفروشیم پولی نداریم که گاز را وارد کنیم و صرف 
اینکه بخواهیم واردات هم داشته باشیم این امکان را نداریم 
چراکه درآمد نفتی نداریم. بر اساس این گزارش، نزدیک به ۲۴۰ 
میلیارد دلار سرمایه نیاز است تا ایران در هشت سال آینده تبدیل 
به واردکننده گاز نشود و این واقعیت بغرنجی است که جواد 
اوجی، وزیر نفت هم به آن اشاره کرده است از سوی دیگر مالک 
بزرگ ترین میدان گازی جهان حالا در روزگار سخت تحریم و در 
غیاب سرمایه گذاری و تکنولوژی روز دنیا به زحمت می تواند نیاز 

گازی بازار داخلی خود را تأمین کند. 
  کاهش روزانه ۲۸ میلیون مترمکعب گاز در میدان 

پارس جنوبی
این گزارش می افزاید: پارس جنوبی که یکی از بزرگ ترین 
میدان گازی جهان است نتوانسته است مانع کسری گاز در ایران 
شود و ایران از بزرگ ترین میدان گازی جهان چیزی حدود ۷۰۰ 

میلیون مترمکعب گاز برداشت می کند و این رقم کمتر از نیاز بازار 
داخلی است و البته نیازی که البته سال به سال تشدید می شود به 
طوری که در سال ۹۹ وزارت نفت کسری گاز فصول سرد را حدود 
۱۵۰ تا ۱۶۰ میلیون مترمکعب برآورد کرد که در سال ۱۴۰۰ به 
حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب رسید و حالا کسری گاز فصول 
سرد سالجاری بین ۲۳۰ تا ۲۵۰ میلیون مترمکعب تخمین زده 
می شود. این درحالی است که جواد اوجی، وزیر نفت سال گذشته 
درباره علت کسری گاز به رشد ۱۰ درصدی مصرف و عقب ماندگی 
تولید از مصرف اشاره کرده بود و امسال هم کسری گاز تصاعدی 
بوده و بنا بر اعلام جلال نور موسوی، مدیر گازرسانی شرکت ملی 
گاز ایران، روزانه ۲۵۰ میلیون متر مکعب کسری گاز در کشور 
وجود دارد. ۳۷ درصد از متوسط سالانه گاز کشور در بخش 
خانگی و تجاری، ۳۳ درصد نیروگاهی و ۳۰ درصد باقی مانده 
در بخش صنایع و حمل ونقل مصرف می شود. براساس آمار، 
از ۳۳ درصد گاز کشور که به مصرف بخش نیروگاهی می رسد، 
۸۴ درصد برق کشور را تولید می کند و این به آن معناست که 
نه تنها گاز مهم ترین تأمین کننده انرژی در ایران است، بلکه برای 
تولید برق هم وابستگی بسیار زیادی به آن وجود دارد و کمبود 
گاز می تواند منجر به کمبود برق شود که در این میان دولت برای 
قطع نشدن گاز خانگی ناچار شده است گاز صنایع را سهمیه بندی 
کند و به همین دلیل صنایع مجبور شده اند به جای گاز از مازوت 
آلاینده استفاده کنند و در مواقعی آلودگی هوا در ایران رکوردهای 
جهانی را شکسته است البته ماجرا به همین جا ختم نمی شود و 
تولید گاز نه تنها از مصرف عقب مانده است، بلکه برای نگهداشت 

سطح فعلی تولید نیاز به سرمایه گذاری کلانی است. 
  هشدار رسمی برای گاز

هاشم اورعی، کارشناس انرژی و استاد دانشگاه شریف، در این 
خصوص معتقد است: فقط در پارس  جنوبی روزانه ۲۸ میلیون 
مترمکعب کاهش تولید داریم و در سال ۱۴۱۰ ناترازی روزانه 
۴۰۰ میلیون مترمکعب خواهد بود؛ یعنی بیش از ۵۰ درصد 
کل مصرف امروزمان کسری خواهیم داشت.  به گفته این استاد 
دانشگاه، پیش از این در پژوهشی که ۱۳ سال پیش انجام شده 
بود، وضع کنونی به روشنی ترسیم شده بود ولی به آن توجهی 
نشد. اورعی توضیح می دهد:  طبق یک بررسی در سال ۸۸ هشدار 
داده شده بود که از سال ۱۴۰۰ به بعد به ناترازی فزاینده می رسیم 
و اکنون بعد از ۱۳ سال نه در وزارت نیرو و نفت بلکه در مجلس 

به تازگی به این موضوع پرداخته می شود. 
  نیاز ۲۴۰ میلیارد دلاری صنعت گاز به سرمایه

رضا پدیدار، رئیس کمیسیون انرژی اتاق تهران گفت: 
صنعت گاز ایران برای حفظ میزان فعلی تولید گاز در 
کوتاه مدت به حدود ۵۰ میلیارد دلار، در میان مدت به ۹۰ 
تا ۱۲۰ میلیارد دلار و در بلندمدت به حدود ۲۰۰ میلیارد 
دلار سرمایه نیاز دار و نکته ای که حالا جواد اوجی، وزیر نفت 
هم به آن اشاره کرده توجه به بررسی ها در هشت سال آینده 
در چهار شرکت اصلی برای تکمیل پروژه ها به ۲۴۰ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری نیاز است.  او افزود: اگر در این صنعت 
سرمایه گذاری تداوم نداشته باشد در آینده باید شاهد واردات 
گاز و فرآورده های نفتی به کشور باشیم و تصمیم کلیدی 
می تواند به ما در مدیریت مصرف در فصل سرما کمک کند. 
در ۱۶ ماه اخیر من و همکارانم تلاش کردیم از حداکثر توان 
سرمایه داخلی برای تأمین منابع مالی صنعت نفت استفاده 
کنیم و تا به امروز بیش از ۲۰ میلیارد دلار قرارداد و ۸۰ میلیارد 
دلار تفاهم نامه با شرکت های داخلی و خارجی سرمایه گذار و 
بانک ها همچون مشارکت نامه توسعه یکپارچه میدان مشترک 
آزادگان امضا شده است. او با اشاره به وجود ۴۸ پروژه نیمه تمام 
در چهار شرکت اصلی وزارت نفت به ارزش ۱۳ میلیارد دلار 
گفته است؛ خوشبختانه با رایزنی های پرشمار توانستیم یخ های 
موجود در روابط با کشورهای همسایه به ویژه ترکمنستان را 
آب کنیم. با برنامه ریزی های انجام شده موفق شدیم در همان 
ماه های نخست سوآپ گاز آغاز شود ضمن آنکه تاکنون 
توانسته ایم نیمی از بدهکاری گازی سنگین به ترکمنستان به 
یادگار مانده از دولت گذشته را پرداخت کنیم هرچند وزارت 
نفت مدعی است توانسته تا حدودی بخشی از سرمایه مورد نیاز 

صنعت نفت را تأمین کند. 

»آرمان ملی« به بررسی وضعیت تامین گاز خانگی و صنایع در سال های آتی می پردازد؛     

هشدار پایان گاز برای دومین دارنده ذخایر گازی جهان!

   در حال حاضر نرخ تورم بالای 5۰ درصد و نرخ سود بانکی ۲۰ درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند
   روس ها  در زمان جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند

حذف کارمزد وام قرض الحسنه از سال آینده
  مدیرعامل بانک رسالت اظهار داشت: از 
۱۵ سال گذشته به دنبال مدل اجرایی برای 
حذف کارمزد وام قرض الحسنه بودیم و امروز 
توانسته ایم مدلی برای حذف نرخ کارمزد 
تسهیلات قرض الحسنه تعریف کنیم. محمد 
حسین حسین زاده در همایش فرصت های 
نوین بانکداری قرض الحسنه در نظام بین الملل 
از حذف نرخ کارمزد وام قرض الحسنه خبر 
داد و گفت: از ۱۵ سال گذشته به دنبال مدل 
اجرایی برای حذف کارمزد وام قرض الحسنه 
بودیم و امروز توانسته ایم مدلی برای حذف 
نرخ کارمزد تسهیلات قرض الحسنه تعریف 
کنیم و این مدل در شورای فقهی بانک مرکزی 
تصویب شده و ابلاغ خواهد شد تا از سال آینده 
به اجرا در بیایید. مدیرعامل بانک رسالت 
تاکید کرد: حذف نرخ کارمزد تنها مشمول 
تسهیلات قرض الحسنه می شود و هزینه های 
خدمات بانکی و اعتبارسنجی، ارسال پیامک، از 
مواردی هستند که مشتریان آن را می پردازند. 
حسین زاده ادامه داد: باید به این نکته توجه شود 
که بانک قرض  الحسنه رسالت بانک بدون شعبه 
است و از آنجا که با هزینه های شعبه مواجه 
نیست می تواند نسبت به حذف نرخ کارمزد 
از وام قرض الحسنه اقدام کند. او با بیان اینکه 
دو بانک قرض الحسنه در ایران می توانند برای 
کشورهای اسلامی الگوی خوبی باشند، اظهار 
داشت: دو مدل بانک شعبه محوز و بانکداری 
مجازی به طوری که امروز حتی یک افتتاح 

حساب حضوری هم نداریم می تواند الگویی 
برای جهان اسلام و غرب آسیا باشد. مدیرعامل 
بانک قرض الحسنه رسالت تاکید کرد: اگر در 
گذشته قرض الحسنه برای امور خیر انجام 
می شد امروز قرض الحسنه روشی تامین مالی 
برای کسب و کارهای خرد و خانگی و کارآفرینی 
اجتماعی است. همچنین سعید شمسی نژاد، 
مدیر عامل بانک مهر ایران با بیان اینکه ۲۵ 
درصد جامعه امروز از دو بانک قرض الحسنه 
در کشور خدمات دریافت می کنند، گفت: تا 
به امروز از سوی دو بانک قرض الحسنه ۴. ۵ 
میلیون وام قرض الحسنه پرداخت شده است 
و روزانه ۱۰ هزار افتتاح حساب انجام می شود 
که بالاترین آمار افتتاح حساب است که ۷۵ 
درصد این افتتاح ها به صورت غیر حضوری 

انجام می شود. او درباره حذف نرخ کارمزد از 
وام های قرض الحسنه گفت: حذف کارمزد از 
وام های قرض الحسنه مربوط به بانکی است 
که بدون شعبه خدمات ارائه می دهد اما این 
بانک شعباتی دارد اما می توان نرخ کارمزد را 
از برخی از وام ها حذف کرد همچنین در ادامه 
این نشست حسن چنارانی، دبیر کمیسیون 
اقتصاد دولت با بیان اینکه دولت از دو رویکرد 
سنتی و رویکرد استفاده از خبرگان برای 
برنامه ریزی ها، رویکرد دوم را پیش گرفته 
است، اظهار داشت: از آنجا که با فرصت ها و 
چالش ها در عرصه اقتصاد مواجه هستیم دولت 
این رویکرد را انتخاب کرده که برنامه از سوی 
جمعی از خبرگان تهیه و تدوین شود و مجریان 
آن را نقد و اجرا کنند و یکی از اهداف انتخاب 

این رویکرد این بوده که این برنامه ها از جامعه 
بیرون بیاید.  وی ادامه داد: سند تحول دولت 
هم با این رویکرد تهیه و تدوین شده است و 
در بحث بانکداری هم تمرکز دولت در شرایط 
تحریم ها و با توجه به اتفاقات بین المللی بر 
روی اصلاح ساختاری است و ظرفیت های 
خوبی در بانک های قرض الحسنه وجود دارد 
که باید از حداکثر آن در داخل کشور استفاده 
کنیم. چنارانی با تاکید بر اینکه براساس سند 
تحول بانک های قرض الحسنه از تکالیف در 
نظر گرفته شده برای شبکه بانکی مستثنی 
هستند، گفت: بار تکالیف را از دوش بانک های 
قرض  الحسنه برداشتیم و قرار بر این است که 
بانک های قرض الحسنه به شکل دیگری به 
مردم خدمت ارایه دهند. سیاست دولت این 
است که بانک های قرض الحسنه در داخل 
کشئر بزرگ و قوی شوند تا در عرصه بین المللی 
و منطقه ای پیش رو باشند. به گزارش ایلنا، مفید 
حسینی کوهساری، رئیس مرکز ارتباطات 
و بین الملل حوزه های علمیه کشور مقوله 
قرض الحینه یک موضوع جهانی است و در هر 
جای دنیا قرض الحسنه شناخته شده  است، 
گفت: در این مقوله ایران در بین جمعیت ۴۰۰ 
میلیون نفری محوریت دارد و می توانند از ایران 
به عنوان الگو در بحث قرض الحسنه استفاده 
کنند و در همه کشورها فرهنگ قرض الحسنه 
متاثر از ایران است و از مدل ایران الگوبرداری 

می کنند.


